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Els efectes més evidents de la
pandèmia han quedat enrere.
Aquest estiu, per exemple, ha es-
tat el primer sense restriccions per
poder viatjar arreu del planeta.
Malgrat això, i tal com ja s’apun-
tava en els primers compassos de
la crisi sanitària, hi ha conse-
qüències que es començaran a
veure amb el temps i que tindran
un impacte tristament notable.

Una d’elles és la que es refe-
reix a la salut mental, la infància
i el jovent. Segons apunten des de
l’Institut Infància i Adolescència,
un organisme en el qual partici-
pen l’Institut Metròpoli i l’Ajun-
tament de Barcelona, “el suïcidi
entre les persones adolescents i
joves de 15 a 35 anys ja és la pri-
mera causa de mort en aquesta
franja d’edat a Catalunya”. Així
mateix, l’Organització Mundial
de la Salut (OMS) assegura que
aquest és el problema més gran
de salut pública d’Europa.

Es tracta, doncs, d’un pro-
blema que es va visibilitzar amb
la pandèmia, però que, com afir-
maven en declaracions al diari
Línia des del Consell Nacional de
la Joventut de Catalunya
(CNJC), fa temps que preocupa.
“La pandèmia ha servit per visi-
bilitzar un problema que ja te-
nim des de fa anys”, explicaven
des de l’organisme nacional per
afegir que aquest problema “té a
veure amb una joventut que viu
uns alts nivells d’estrès, que té
por del futur i que en moltes oca-
sions se sent estigmatitzada”.
“Des que som petits ens manca
molta educació emocional que
ens porti a afrontar els proble-
mes, i alhora vivim en una so-
cietat on s’individualitza el do-
lor”, sentenciaven des del CNJC.

SUÏCIDI I JOVES
Si ens centrem en la capital ca-
talana, les xifres indiquen que la
ciutat segueix els patrons globals.
Des de l’Institut Infància i Ado-
lescència assenyalen que, “men-
tre que l’any 2019 hi va haver 89
noies i 22 nois menors de 18 anys
atesos en el programa Codi Risc
Suïcidi, l’any 2021 van ser 274 i
64 respectivament, és a dir, ga-
irebé el triple de noies i prop del
doble de nois”. Aquest augment
preocupant de joves i d’adoles-
cents atesos es va produir en els
moments centrals de la pandè-
mia. Tot i això, des de l’organis-
me asseguren que l’any 2022
les xifres han estat inferiors, amb
258 nois i 53 noies atesos al
programa. Sigui com sigui, són
registres molt més elevats que els
d’abans de la pandèmia.

Els nois i noies amb idees su-
ïcides han augmentat, doncs,
però, malgrat això, les temptati-
ves i les morts per suïcidi són me-

nys. “En el cas de l’adolescència,
el 2021 8 infants i adolescents (6-
17 anys) han estat víctimes de
temptativa de suïcidi a Barcelo-
na, mentre que entre els adoles-
cents de 10 a 19 anys, el 2020 i el
2021 es van produir 3 morts per
suïcidi cada any”, enumeren des
de l’institut.

PREOCUPACIÓ I SOLUCIONS
Davant d’aquestes xifres, que a
ulls de l’Institut Infància i Ado-
lescència suposen una “intensi-
ficació de les ideacions i de casos
atesos”, l’organisme assenyala
que és important “obrir la refle-
xió i maximitzar les possibilitats
de prevenció”.

És per aquest motiu que la
Xarxa dels Drets de la Infància ha
elaborat un manifest per a la
prevenció i l’abordatge del suïcidi
en la infància i l’adolescència
que es donarà a conèixer el prò-
xim 13 de setembre. En l’acte de
presentació es detallaran els re-

cursos per a cada fase del proto-
col contra el suïcidi, és a dir, la
prevenció, la detecció i l’actuació.
“La guia incorpora les claus per
reconèixer els diferents nivells
d’alerta, identifica objectius pe-
dagògics i proposa activitats con-
cretes per a la fase d’actuació, es-
pecialment centrades en el treball
amb el grup-classe”, afirmen des
de l’institut.

NOVA MIRADA
Sovint s’intenta combatre el su-
ïcidi des de les seves conseqüèn-
cies més mortíferes. Tanmateix,
des de l’Institut Infància i Ado-
lescència consideren que el suïcidi
és “la punta de l’iceberg d’un
profund malestar que moltes ve-
gades es gesta durant la infància”.
“Aquest malestar està creixent a
tots els contextos socials, inclosos
els de més benestar econòmic, tot
i que creix en grau més alt en els
contextos amb més vulnerabilitat
social”, diuen.

Així doncs, si fins ara l’enfo-
cament del suïcidi es feia des de
la salut mental, actualment “toca
abordar el fenomen del suïcidi des
d’una mirada psicosocial i amb un
enfocament comunitari”. “Cal po-
sar damunt la taula la necessitat
d’un nou paradigma en la mira-
da envers el suïcidi i les ideacions
suïcides a l’adolescència”, expli-
quen des de l’organisme.

Amb aquesta perspectiva, di-
uen des de l’institut, es podran
produir dos canvis. Per una ban-
da, comprendre que la prevenció
del suïcidi ha de començar des de
la infància, perquè “l’efecte acu-
mulatiu de factors de risc pot em-
pitjorar la salut mental a l’adoles-
cència i joventut”, i, de l’altra ban-
da, tenir en compte altres factors
més enllà dels individuals, com ara
“els privilegis o les dinàmiques d’o-
pressió social, que condicionen la
probabilitat de tenir ideacions su-
ïcides o intents de suïcidi o de no
tenir-les”, sentencien.

Quan ser jove no vol dir felicitat
» El problema del suïcidi juvenil s’ha enquistat després de la pandèmia, durant la qual es va visibilitzar
» “La joventut viu uns alts nivells estrès, té por del futur i se sent estigmatitzada”, alerten els experts

Els suïcidis van augmentar durant la pandèmia. Foto: Pexels

Albert Alexandre
BAIX LLOBREGAT
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No puc més, us ho pro-
meto... La meva filla

(preciosíssima), amb un
78% de discapacitat, el curs passat te-
nia suport totes les hores en què estava
a l’escola, però aquest curs heu reduït
les hores, com si la nena s’hagués “cu-
rat” de cop i volta! Quina és la justifi-
cació, @educaciocat?

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Tinc una factura del 19
d’abril pendent de co-

brar. S’havia de pagar a fi-
nals de juliol/principis d’agost, però no
ha passat. Les darreres respostes han si-
gut: cobraràs durant el setembre. Arribat
a aquest punt, i encara que cobri avui, es-
tudiaré quines accions puc emprendre,
pel maltractament i per dignitat.

@rocblackblock

—En la meva condició
de nacionalista espa-

nyol (no reconegut), no
em sento interpel·lat pels actes de la
Diada NACIONAL de Catalunya!
—Ja, quina pena... Jo, en la meva con-
dició de menjador compulsiu de per-
nil, fricandó i ossobuco, no em sento in-
terpel·lat pel vegetarianisme. Ànims!

[Sobre el vídeo en què
un home, posterior-

ment detingut, toca el
cul a una reportera en directe] Quantes
vegades les reporteres hem hagut d’a-
guantar merdes així. I han estat nor-
malitzades per nosaltres mateixes, com
restant-hi ferro. Doncs s’ha acabat. Ni és
normal ni ens toca empassar-nos-ho.

@marinaftorne@OscarAndreu@ratolinaemma

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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Mor un treballador en les obres 
de Montesa, a Esplugues1

2
El dibuixant estrella de Tiktok Marc Llivina
estrena mostra a Sant Joan Despí

Qüestió de vida o mort

El comerç d’Esplugues activa 
una plataforma de compres en línia

El + llegit líniatres.cat
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Preocupació a Sant Joan Despí 
per l’ERO anunciat per Bayer

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Tres no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@feminicidio: Rubiales dijo: “No voy a di-
mitir”. Las jugadoras y el movimiento femi-
nista dijeron #SeAcabó. Y se acabó. Luis Ru-
biales dimite como presidente de la RFEF.

@punsix: Són 4 víctimes mortals identi-
ficades: dues noies de 22 anys, una de 19
i un noi de 21. La Unitat d’Investigació de
Mollet del Vallès s’ha fet càrrec del cas.

#AccidentMortal

@bomberscat: Una expedició de #bom-
berscat viatja ja cap al Marroc per donar
suport en les tasques de cerca i rescat de
víctimes del terratrèmol.

#TragèdiaAlMarroc #NoVoyADimitir...OSí

Safata d’entrada

L’anterior conseller d’E-ducació, Josep Gonzàlez
Cambray, va tractar

amb prepotència la comunitat
educativa i va intentar ignorar els
sindicats com a agents de millo-
ra de la qualitat educativa. Això
va propiciar reiterades vagues
durant el curs passat que ens van
costar suor i llàgrimes. Al final de
curs, es va negociar i hi havia un
acord a punt de signar que in-
cloïa: l’equiparació de sous per al
professorat de l’FP, el reconei-
xement del deute pels estadis
deixats de cobrar i un termini per
cobrar-los, i la reducció de dues
hores lectives per als majors de
55 anys. Era un acord de mínims
per destensar una situació molt
complicada a les aules: amb la
gestió dels alumnes d’una so-
cietat sotmesa a molts canvis de-
mogràfics, socials i tecnològics,
amb els força recents esforços al

Vaga el primer dia de curs
per Jordi Oriola 

límit per la covid, sota la pres-
sió dels tribunals per la im-
mersió lingüística, i amb un
historial terrible de retallades
de drets laborals i salaris. 

Ara hi ha hagut canvi de
cadires i la nova consellera,
Anna Simó, fa la viu-viu i es
desdiu d’un pacte que ja esta-
va a punt de ser aprovat. Ho
justifica tornant al mantra
que ja va entonar Cambray per
intentar fugir d’estudi mentre
feia pedagogia colonial: Cata-
lunya pateix un espoli fiscal de
20.000 milions d’euros anu-
als. Sabem que l’espoli no és
broma i que impedeix que
Catalunya disposi dels recur-

sos que farien falta per aten-
dre totes les necessitats de la
societat. Cert, però l’acord
que s’estava a punt de signar
devia comptar amb l’aval de
les finances de la Generalitat,
no? Per què ara la nova con-
sellera se’n renta les mans i
diu que ja s’anirà veient? És
perquè ara mateix no hi ha
eleccions a la vista? La baixa-
da de vots d’ERC a les elec-
cions municipals i generals
té molts factors, però segur
que el malestar de la comuni-
tat educativa també hi va con-
tribuir. Pel bé de l’educació de
Catalunya, consellera Simó,
compleixi els acords!
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Els semàfors

Juan Carlos Unzué, exfutbolista
i activista contra la malaltia de

l’ELA, la qual pateix, serà 
el pregoner de la Festa Major
d’Esplugues. Els últims anys,
Unzué ha esdevingut un

referent en la lluita per la millora
de les condicions dels afectats.

pàgina 10Juan Carlos Unzué

La farmacèutica alemanya Bayer
ha anunciat un expedient de
regulació d’ocupació (ERO) 

de 135 treballadors. Els sindicats
s’hi oposen i temen que afecti la
plantilla de la companyia a Sant
Joan. De moment, l’empresa

guarda silenci.
pàgina 11Bayer

L’Ajuntament de Sant Just
Desvern continua treballant per
fer realitat la Fàbrica d’Artistes,

un equipament que es
construirà davant la ITV i que
acollirà creadors locals perquè
desenvolupin el seu art i creïn

sinergies entre ells. 
pàgina 16Aj. de Sant Just
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NLes millors
perles

Titular de vergonya de Las Provincias: “Una dona provoca un
accident quan el seu maltractador intentava estavellar el

cotxe per matar-la”. Ell la vol matar però la culpa és d’ella. Perquè
després diguin que la perspectiva de gènere és innecessària.

Un poble de Portugal s’inunda de vi negre. Literalment.
Ha passat a Anadia, una petita localitat on l’explosió

de dos tancs d’un celler ha deixat anar dos milions de litres
de vi pel carrer. Els bombers han evitat que arribés al riu.

Qui el té més gran? L’arbre de Nadal, volem dir. L’alcalde de
Badalona, Xavier García Albiol, va anunciar que en posaria

un de més de 40 metres, superant així el de Vigo. El gallec Abel
Caballero es va afanyar a dir que el seu seria de 40,5 metres.

Crits de sorpresa i mans al cap. Va ser la reacció
generalitzada dels passatgers d’un avió que volava del

Regne Unit a Eivissa en veure una parella mantenint
relacions sexuals al lavabo. El vídeo ha fet la volta al món.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

Mirada pròpia

El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones
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@_marionacordoba: Treballar de tardes té
molts hàndicaps. Un d’ells és sentir l’obliga-
ció de ser productiva als matins. A les tardes
vas al bar a fer birres sense remordiments.

@324cat: Emma Igual, la cooperant cata-
lana morta a Ucraïna, era directora de l’ONG
Road to Relief, que es dedicava a evacuar ci-
vils i a tasques d’ajuda humanitària.

@natalia_garriga: HBO ha creat la col·lec-
ció “En català”. Hi trobareu agrupades les
pel·lícules i sèries que tenen disponibles
en la nostra llengua. Ja en són més de 100!

Flaixos

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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Quatre milions per reactivar
el projecte de l’Auditori

EQUIPAMENTS4El Ple del juliol
va aprovar una modificació de
crèdit de 10 milions d’euros del
pressupost actual, dels quals 4,1
es destinaran al futur auditori de
la plaça Catalunya.

Actualment, l’equipament
està inacabat i el paisatge és el
d’un esvoranc enorme on hi ha
ciment i ferro per valor de tres
milions d’euros. A finals del
2021 els veïns denunciar la si-
tuació a Línia Tres.

Aquest edifici, les obres del
qual està previst que es repren-
guin abans de finalitzar l’any, tal

com va avançar fa uns mesos
aquesta publicació, està previst
que aculli l’Escola Municipal de
Música i Arts Escèniques. 

Amb tot, el pressupost de l’e-
quipament ascendeix a gairebé
11 milions d’euros. D’aquesta
manera, el consistori espluguí
pretén posar fi al que més d’un
titlla d’auditori fantasma i do-
nar resposta a les reivindica-
cions dels veïns de les torres
Symbol, que cada dia, quan
surten al balcó, veuen als seus
peus un sot enorme que algú ja
considera “de la vergonya”.

Mor un treballador en 
les obres de l’ARE Montesa

CONDOL4Un treballador va
morir el passat dia 4 de setem-
bre en un accident laboral a les
obres de l’Àrea Residencial Es-
tratègica (ARE) de Montesa.

En un comunicat, l’Ajunta-
ment va detallar que l’operari va
morir en unes obres que porta a
terme un dels promotors privats
a la zona, on es volen construir
un miler de pisos protegits i la
nova comissaria de la policia
local. Segons expliquen fonts
municipals, el personal del Ser-
vei d’Emergències Mèdiques
(SEM) va arribar al lloc dels

fets per intentar reanimar l’o-
perari, de 60 anys, sense èxit. Se-
gons van explicar alguns testi-
monis, l’home va caure en una
zona de difícil accés, aparent-
ment en un pou.

Per la seva banda, els Mossos
van informar que van posar els
fets en coneixement del jutjat i
del departament d’Empresa de
la Generalitat, tal com marquen
els protocols en casos com
aquest.

El consistori lamenta el decés
i trasllada el seu condol a la fa-
mília i amistats de la víctima.

Ja es poden votar les finalistes
de la Biennal de Ceràmica

ART4Fiins al pròxim 5 d’octu-
bre el públic pot votar per esco-
llir la seva peça preferida d’entre
les 29 finalistes de la Biennal de
Ceràmica Angelina Alós, que
organitza el Museu de Can Tin-
turé i que es poden visitar des del
mes de juliol. 

Les votacions es poden fer a
través de la plataforma digital de
participació municipal. Per la
seva banda, el jurat es va reunir
a l’estiu per decidir les tres mi-

llors peces d’aquesta edició, que
es donaran a conèixer també el
pròxim 5 d’octubre, durant l’ac-
te d’entrega dels premis. 

COMPROMESES
La majoria de les peces selec-
cionades per a la final són ex-
emples de compromís dels ar-
tistes amb temes com els efectes
de l’escalfament global, la lluita
a favor de la igualtat o l’abús dels
medicaments. 

Esvoranc on hi hauria d’haver l’auditori. Foto: Línia Tres

Foto: Ajuntament

Obres |Millores als parterres d’Àngel Guimerà
Durant l’agost l’Ajuntament ha completat les obres de millora dels parterres de la

rambla d’Àngel Guimerà. La vegetació que hi havia abans ha estat substituïda per una
altra que necessita menys aigua. L’actuació ha tingut un cost de 100.000 euros.

TRADICIÓ4Les festes de Sant
Mateu d’enguany tindran un
fort vessant solidari. Entre el
20 i el 24 de setembre, Esplu-
gues viurà una Festa Major mar-
cada pel pregoner, l’exfutbolis-
ta Juan Carlos Unzué, afectat per
esclerosi lateral amiotròfica
(ELA) i activista a favor de la in-
vestigació i el benestar dels qui
la pateixen. 

Unzué, que és veí del muni-
cipi i que recentment va recollir
el Premi d’Esports Pont d’Es-
plugues, serà l’encarregat de do-
nar el tret de sortida de les fes-
tes la nit de dimecres 20 de se-
tembre, a l’Espai Corberó, que
tornarà a obrir a la ciutadania en
ple procés d’elaboració d’un pla
d’usos que ha de definir-ne la uti-
litat com a equipament munici-
pal. De fet, qui vulgui assistir a
l’acte ha de fer una reserva de
plaça gratuïta, per motius d’a-
forament, a través de la plata-
forma web Codetickets. 

En aquesta línia, l’Ajunta-
ment ja ha posat a la venda el
mocador de la Festa Major, que
és verd, en clara referència al
combat contra l’ELA. Es poden
adquirir als equipaments muni-
cipals, així com a les carpes que
hi haurà instal·lades als con-
certs de plaça Catalunya i del car-
rer Maria A. Capmany. Els di-
ners recaptats aniran a parar a la
investigació de la malaltia. 

Per altra banda, el Sant Ma-
teu d’enguany comptarà amb
els concerts dels eurovisius Blas
Cantó i Miki Núñez, que actua-
ran divendres 22 i dissabte 23,
respectivament. 

També hi haurà espai per a la
cultura tradicional, amb la dia-
da castellera, el correfoc, els cap-
grossos o les sardanes, entre al-
tres, així com un festival Holy i
el cèlebre mercat Esplugas City.

El mocador verd de la festa contra l’ELA. Foto: Ajuntament

Unzué farà el pregó d’una Festa
Major solidària contra l’ELA

» L’exfutbolista, veí de la ciutat, obrirà la celebració a l’Espai Corberó
» Esplugues recaptarà fons per a investigar aquesta malaltia
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Les multes per portar 
el gos deslligat augmenten

CIVISME4Les multes relacio-
nades amb els gossos deslli-
gats han augmentat un 1.000%
en l’últim any, segons informa
l’Ajuntament. Es tracta d’un
increment de les multes més
que significatiu, a les portes de
l’entrada en vigor de la nova Llei
de benestar animal, que el 29 de
setembre ja estarà en marxa.
Entre altres, aquesta normati-
va obliga els propietaris d’ani-
mals de companyia a tenir una
assegurança de responsabilitat
civil per danys a tercers, entre
altres mesures.

Un altre àmbit que manté
ocupada a la Policia Local són
les accions incíviques a sobre
dels anomenats vehicles de mo-
bilitat personal, majoritària-
ment patinets. Si bé és cert que
les sancions d’aquesta classe
han baixat enguany lleugera-
ment respecte del 2022 –han
passat de 167 a 152–, el cos ha
intensificat la seva vigilància
per detectar un ús inadequat
d’aquests vehicles, cosa que,
segons destaca el consistori,
“ha permès detectar més in-
fraccions en aquest àmbit”. 

Mobilitat | Connexió clau de dues artèries per carril bici
L’Ajuntament ha completat durant l’agost les obres de connexió per carril bici entre

l’avinguda de Barcelona i la del Baix Llobregat. El tram té una longitud d’uns 750 metres 
i comunica diferents equipaments com el CAP Les Planes o l’hospital Moisès Broggi.

EMPRESES4La farmacèutica
Bayer ha anunciat un Expedient
de Regulació d’Ocupació (ERO)
que afectarà 135 treballadors de
la firma. Ara per ara només se
sap que 13 dels acomiadats cor-
responen a la planta de la Fel-
guera, a Astúries, però la incòg-
nita continua present pel que fa
als 122 empleats restants que es
vegin afectats.

En aquest sentit, l’ERO sem-
bla que afectaria la part de la xar-
xa comercial i suport de vendes
de la farmacèutica, un departa-
ment que està centrat en la pràc-
tica totalitat a la seu central de la
península Ibèrica de la compa-
nyia a Sant Joan Despí, on tre-
ballen 400 persones. La farma-
cèutica ha anunciat que no co-
municarà les dades d’afectació
fins al 19 de setembre, en la pri-
mera reunió amb els sindicats.

Uns sindicats que ja han
mostrat el seu rebuig a l’ERO.
“La nostra postura és la de no ac-

ceptar el pla social, com diuen
ells, perquè no veiem cap motiu
pel qual l’empresa vulgui aco-
miadar 135 persones”, detalla en
declaracions a l’ACN el secreta-
ri general d’UGT a Bayer, Gerard
Castro. El gran volum de treba-
lladors que hi ha a la seu de Sant
Joan Despí fa preveure que la
majoria d’afectacions es puguin
concentrar en aquesta.

Per la seva banda, la farma-
cèutica defensa que han pres la
decisió perquè a Espanya hi ha
dificultats d’accés a nous fàrmacs
i per la maduresa d’algunes de
les marques clau de la compa-
nyia. Per tot plegat, Bayer vol en-
focar la seva acció en la promo-
ció dels nous llançaments en
detriment dels altres productes
que estan al final del seu cicle. 

La seu de l’empresa a la península és a Sant Joan Despí. Foto: Arxiu

Preocupació a Sant Joan Despí
per l’ERO anunciat per Bayer

» La farmacèutica alemanya planteja acomiadar 135 treballadors
» L’expedient podria afectar la seu que la companyia té a la ciutat

L’estrella de Tiktok Marc
Llivina estrena mostra

ART4Marc Llivina és un dibui-
xant que s’ha fet viral a Tiktok,
on té més de 600.000 seguidors.
Ara, Llivina acaba d’estrenar la
seva primera exposició de di-
buixos, i ho ha fet a la seva ciu-
tat. En concret, al Centre Jujol-
Can Negre, on fins a l’1 d’octubre
es podrà visitar la mostra Solo
trazos/trozos de mí, que ofereix
una quarantena d’esbossos que
van des dels seus inicis en el re-
alisme, a obres descriptives per

experimentar diferents estils i
tècniques, passant per les obres
dels últims anys d’art hiperrea-
lista que s’endinsen en el seu
món interior. 

UNA VOCACIÓ
Llivina va néixer el 1999 i des de
ben petit va mostrar inclinació
per la pintura. El 2020 va obrir
un compte a la xarxa social Tik-
tok, on s’ha convertit en una fi-
gura destacada del dibuix. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament i l’AMB sumen
forces per protegir el riu

MEDI AMBIENT4L’Àrea Metro-
politana de Barcelona (AMB) i
l’Ajuntament han sumat esforços
per recuperar i mantenir la lle-
ra del riu al seu pas pel munici-
pi. Així es va aprovar per una-
nimitat durant la sessió plenària
del juliol. 

“Aquest conveni ens ajudarà
a continuar mantenint i preser-
vant l’espai fluvial del riu, un en-
torn de gran valor natural, pai-
satgístic i d’ús lúdic”, assenyala
a Línia Tres l’alcaldessa, Belén
García, que recorda que aques-
ta actuació va en la línia del Pla

d’emergència climàtica muni-
cipal. Entre altres, el conveni
amb l’AMB contempla fer tre-
balls de manteniment de la ve-
getació i dels camins de la zona,
canviar els senyals i posar-ne de
nous i arranjar les instal·lacions
d’aigua i elèctriques. 

L’Ajuntament i l’AMB, per al-
tra banda, tenen previst actuar
sobre una zona de ribera de
4.000 metres quadrats coberta
per espècies invasores com la ca-
nya, que seran retirades per dei-
xar pas a vegetació local i que
aquesta torni a prosperar. 

Un tram de la ribera del riu, envaïda per la canya. Foto: Google Maps
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al

territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?

Hi ha ocasions en què el canvi és
inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.

En aquest sentit, des del Línia
hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.

En Miquel, que és informàtic, diu
que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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A punt per inaugurar la nova
escola bressol La Mainada

EDUCACIÓ4La nova escola
bressol La Mainada, que és la se-
gona del municipi, s’inaugurarà
de manera oficial el pròxim 15 de
setembre amb una festa popular
al parc de les Basses, consistent
en una actuació infantil i un be-
renar. D’aquesta manera, la ciu-
tadania donarà la benvinguda a
un nou centre que comparteix
direcció i projecte educatiu amb
Marrecs, l’altra llar d’infants de
la ciutat, que enguany celebra el
seu cinquantè aniversari.

Les classes, però, van arren-
car a la nova escola el passat 8 de

setembre. En total, hi ha 102 in-
fants matriculats, mentre que a
Marrecs aquesta xifra és de 107.

NOU MÒDUL
Per altra banda, i continuant
amb l’inici de curs, el departa-
ment d’Educació de la Genera-
litat ha instal·lat un mòdul a l’Es-
cola Montserrat, un nou espai
per fer classe que dona respos-
ta a l’augment d’alumnes. 

A més, el Govern treballa de
cara a inaugurar l’institut esco-
la del Mas Lluí de cara el pròxim
curs escolar.

Creen un corredor verd per
connectar diversos barris

MOBILITAT4Amb el suport de
fons europeus, l’Ajuntament ha
creat nous camins que amplien
el corredor verd de Sant Just,
una via ininterrompuda de sis
quilòmetres per a vianants i ci-
clistes que connecta diversos
punts de la ciutat i zones verdes
de certa importància a l’àrea
metropolitana. 

En concret, l’actuació que
acaba de finalitzar contempla un
tram d’1,1 quilòmetres que ha
permès connectar per un camí
natural el Mas Lluí amb el bar-
ri Sud, a més de la zona indus-

trial amb la futura deixalleria
municipal, les obres de la qual
han arrencat recentment. 

ESTALVI ENERGÈTIC
La inversió per fer possible
aquest camí ha estat de prop
d’un milió d’euros. Des del con-
sistori indiquen que l’estalvi en-
ergètic que es deriva d’aquesta
actuació ronda les 70 tones de
diòxid de carboni per any. 

L’esperit d’aquesta iniciativa
és crear l’eix verd de la Vall de
Sant Just, que unirà diferents
municipis de la zona. 

El solar de Jocs Jovenívols es
transforma en un aparcament
URBANISME4La zona de Jocs
Jovenívols, al carrer Miquel Re-
verter cantonada amb Carles
Mercader, s’ha convertit en un
aparcament provisional i gratu-
ït per als veïns. 

Si bé en un primer moment
la mesura va ser temporal, men-
tre duressin les obres del pas-
satge Sant Lluís, un cop acaba-
des les actuacions l’Ajuntament
ha vist amb bons ulls mantenir
aquest espai com a aparcament. 

L’alcalde ha argumentat
aquesta decisió pel fet que tam-
bé havia acabat el contracte de
lloguer de l’espai d’aparcament
habilitat anteriorment al carrer
Tudona. “Hem cregut que man-
tenir Jovenívols com a aparca-
ment provisional pot ser una op-
ció interessant tant per al veïnat
com per a qui vulgui accedir als
comerços d’aquesta zona de
Sant Just”, expressa el batlle
Joan Basagañas.

L’escola bressol funciona des del dia 8 de setembre. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Successos | Interceptat després de robar un cotxe
La Policia Local va detenir una persona que conduïa un vehicle robat a gran velocitat i
infringint les normes de circulació al municipi. Els fets van tenir lloc el 5 de setembre 
i les càmeres de vigilància de la ciutat van jugar un paper clau en l’arrest del lladre.

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
treballa des de fa mesos en un
projecte de creació artística que
tindrà la seva seu a la Riera de
Sant Just, davant de la ITV, al
costat d’on ha d’anar la futura
deixalleria, les obres de la qual
ja han arrencat. Es tracta de la
Fàbrica d’Artistes, una nau mul-
tidisciplinària on els creadors
que s’hi instal·lin podran crean
i desenvolupar els seus projec-
tes artístics. 

Així ho va explicar l’alcalde,
Joan Basagañas, en una trobada
amb artistes locals a finals del
març. Ara, els arquitectes de
l’Office of Architecture in Bar-
celona (OAB) Lucía Ferrater i
Xavier Martí-Gall, acaben d’en-
tregar el projecte del futur equi-
pament, segons informa Ràdio
Desvern. En concret, la fàbrica
preveu oferir sis naus de 180 me-
tres quadrats cadascuna, que es
podran dividir en funció de les
necessitats dels artistes. 

A més, està previst que hi
hagi una nau central, que actuarà
com a espai de socialització dels
artistes residents. La voluntat
municipal és que aquesta zona
impulsi el contacte entre els
creadors per promoure accions
conjuntes i exposicions. 

El projecte de la Fàbrica d’Ar-
tistes ha estat elaborat en col·la-
boració amb la comunitat artís-

tica local, que ha donat la seva
opinió i afegit reflexions i pro-
postes de millora. 

Ara per ara, cal buscar fi-
nançament per tal de tirar en-
davant el projecte, arrencar amb
la licitació de les obres i fer la re-
dacció de les bases perquè els di-
ferents artistes del municipi pu-
guin optar a tenir un lloc en
aquest equipament. 

Proposta de l’edifici de la fàbrica d’artistes. Foto: Ajuntament

Sant Just vol promoure l’art 
a través de la Fàbrica d’Artistes
» El projecte preveu edificar un nou equipament al davant de la ITV
» L’Ajuntament ja compta amb els plànols i ara busca finançament
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Activa Despí surt al carrer a la
festa de Residencial Sant Joan
SANT JOAN4Coincidint amb
les festes del barri de Residencial
Sant Joan, a Sant Joan Despí,
l’associació de comerciants i
empresaris Activa Despí ha or-
ganitzat una fira comercial que
tindrà lloc diumenge dia 17 de
setembre a partir de dos quarts
d’onze del matí a la plaça de l’Es-
tatut. L’entitat aprofitarà per
mostrar l’oferta comercial de la
ciutat a través de parades i acti-
vitats d’animació, com ara una
botifarrada, que se celebrarà en
paral·lel a la mostra. 

Aquest serà un dels plats
forts de les festes del barri, que
del dia 15 de setembre i fins al 17
sortirà al carrer a gaudir del final
de l’estiu. Diumenge 17 els veïns
podran gaudir d’una passejada
per les parades dels comerciants,
però el programa de festes tam-
bé contempla un campionat d’es-
cacs, classes magistrals de tait-
xí i zumba, un espectacle musi-
cal amb Jordi Calau, una expo-
sició fotogràfica de Miguel Luna
al Centre Cívic o la cloenda del
dia 17, amb coca i cava.

ESPLUGUES4El portal jocom-
proaesplugues.cat ja és una re-
alitat des d’aquest estiu. L’A-
juntament d’Esplugues ha posat
en marxa un espai de compres
en línia per al teixit comercial lo-
cal, que hi podrà donar a conèi-
xer els seus productes i serveis.
Els ciutadans, al seu torn, po-
dran comprar online i rebre els
productes a casa, recollir-los a la
botiga o bé a les diferents ta-
quilles refrigerades que s’han
distribuït pel municipi. 

Aquestes guinguetes les ha
instal·lat l’empresa Frigikern SL
per un pressupost de 81.000
euros, i serveixen perquè els
clients puguin fer la compra als
mercats municipals i recollir els
productes de les guinguetes. 

De moment s’hi han adherit
una quarantena de botigues de
la ciutat, amb l’objectiu d’am-
pliar aquest nombre amb el
temps. La iniciativa, amb tot, for-
ma part del projecte Esplugues
Comerç 4.0 per reactivar el co-
merç de proximitat, un progra-
ma que compta amb la subven-

ció dels fons europeus postpan-
dèmia Next Generation. 

Els usuaris que entrin al
portal web de compres o mar-
ketplace podran seleccionar la
botiga que vulguin i entrar-hi
per comprar els productes que
desitgin. 

Per altra banda, l’Ajunta-
ment d’Esplugues ha posat en
marxa, en el marc del programa

Esplugues Comerç 4.0, un pro-
grama de suport a la digitalitza-
ció del comerç, en el qual han
participat més de 350 botiguers. 

En aquests cursos, els parti-
cipants han rebut l’assessora-
ment d’experts i mentors espe-
cialitzats en el món digital que
els han ajudat a fer el pas per mi-
llorar la presència de les seves
botigues a internet.

El portal web ja és accessible. Foto: Pexels

El comerç espluguí activa una
plataforma de compres en línia

La fira és un dels actes principals de les festes. Foto: Aj. de Sant Joan Despí

Esplugues | Promoure el reciclatge a l’hostaleria
L’Ajuntament d’Esplugues posa en marxa una campanya informativa adreçada a 

bars i restaurants per promoure el reciclatge de residus de vidre. Durant el setembre,
informadors visitaran els establiments per explicar-los la correcta separació dels residus.
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Esports Handbol | Torna el Torneig d’handbol juvenil Ciutat d’Esplugues
Del 15 al 17 de setembre el CEM Les Moreres serà l’escenari de la 37a edició del Torneig
d’handbol juvenil Ciutat d’Esplugues. Una cita imprescindible que reunirà, segons els

organitzadors, “els millors equips juvenils”, tant masculins com femenins.

Feia molt que no trepitjava un
pati d’escola. Aquest té una por-
teria, una cistella de bàsquet i una
taula de tennis de taula. S’hi sen-
ten nens i nenes jugant i cridant,
alguns plors i uns retrets indes-
xifrables. El soroll ve d’uns alta-
veus i l’escenari, l’exposició Jugo
com una nena!, que es pot visitar
fins al 25 de setembre al Palau Ro-
bert, em fa viatjar en el temps.

Aterro just al moment que es
va anunciar que jo era el segon
premi de dibuix de 6è d’EGB, ara
6è de Primària, en els jocs florals
del col·legi. Una notícia inespe-
rada perquè mai he tingut traça
dibuixant. Suposo que els va
agradar com vaig defensar la ne-
cessitat de ser solidaris.

Quan vaig sortir a recollir el
trofeu, vaig abraçar a qui me’l va
donar i no vaig trigar gaire a
plorar a llàgrima viva. “Has plo-
rat com una nena!”, em dirien
després alguns alumnes més
grans. Aquell curs la Lourdes, a
qui li encantava capturar galtes
alienes mentre repetia “babus,
babus”, em va marcar un gol de
vaselina. “T’ha marcat una
nena!”, em van retreure.

El petit Toni, que no entenia
què tenia de dolent expressar
les seves emocions o rebre un
golàs d’una companya, hauria
pagat per viure una experiència
com la que et regala Jugo com
una nena!, impulsada per la Ge-
neralitat de Catalunya i amb la
periodista esportiva Laia Tudel
com a comissària.

En aquest pati imaginari
se’ns plantegen preguntes, com
ara quantes federacions espor-
tives catalanes estan presidides
per dones. Les respostes són
colpidores. Després de travessar
una porta molt simbòlica, em
trobo dues nenes reals corrent
per dos carrils que simulen ser
d’una pista d’atletisme. S’ho es-
tan passant pipa perquè tenen
tota la llibertat de moviments del
món i no s’adonen que ho poden
fer perquè, com indica el terra,
són a la zona de l’esport mascu-
lí. Si correguessin als carrils del
costat, els del femení, s’haurien
d’aturar constantment perquè hi
ha una gran barrera física.

En aquesta barrera llegim al-
gunes de les barbaritats que algú
va escriure en el seu moment en
el mural que Tvboy li ha dedicat
a Alèxia Putellas, mentre, pels al-
taveus, sentim frases caverníco-
les com “si volen fer esport, que
es posin una roba més cenyide-

ta” o “el futbol femení ni és esport
ni és femení”. O una de les ver-
sions més actuals: “Això de l’es-
port femení és una moda”.

A Jugo com una nena! se’ns
retrata la diferència de visibilitat,
tracte i reconeixement de les es-
portistes respecte als esportistes,
i se’ns fan preguntes explícites i
implícites. Perquè… Quantes do-
nes diríeu que hi ha entre els 50
esportistes millors pagats?

UN SOSTRE DE VIDRE
Sentim i llegim reflexions d’al-
gunes esportistes i periodistes es-
portives. “En el periodisme es-
portiu el sostre no és de vidre, és
de formigó”, denuncia Danae
Boronat. Olga Viza vol imaginar-
se que algun dia el Comitè Olím-
pic Internacional (COI) tindrà
una presidenta. “La societat et
jutja i et diu ‘No tornaràs a ser
l’esportista que eres simplement
per haver sigut mare'”, intervé
l’exnedadora Ona Carbonell.

Com a periodista és gratificant
tornar a veure fins a vuit porta-
des dedicades a la segona Cham-
pions del Barça femení, un reco-
neixement lògic i, alhora, molt
puntual, perquè només el 10% de
la informació esportiva està de-
dicada exclusivament a l’esport
femení. Així, la retirada de Pau
Gasol va ser portada a Mundo
Deportivo, Sport, Marca i As, i
l’adeu de Laia Palau només va te-
nir un petit espai a la de Mundo
Deportivo. L’Esportiu, però, sí
que va dedicar la portada a aques-
tes dues icones del bàsquet.

Palau és precisament una de
les protagonistes de la zona més
lúdica de Jugo com una nena!, on
se’ns repta a igualar o superar una
de les seves marques en tirs lliu-
res. De sobte, apareix un grup de
colònies. Deixen les motxilles ben
ordenades en un racó i agafen les
pilotes. “La Laia Palau és l’única
jugadora de bàsquet, no?”, es
pregunta, en veu alta, una nena,

que després descobrirà que és l’es-
port amb més llicències femeni-
nes de tot Catalunya i amb la mi-
llor xifra de la història: 28.647.

També podem competir du-
rant 900 metres contra Patrícia
Ortega, ciclista del Massi-Tactic
UCI Women’s Team, l’únic equip
català a l’elit mundial del ciclisme
femení, o intentar emular la wa-
terpolista Maica Garcia, sis cops
campiona de l’Eurolliga, marcant
gols en una porteria, amb porte-
ra i més rivals, i en un context que
simula les dificultats de l’aigua. Els
eslògans dels tres reptes no poden
ser més expressius: “encistella
com una nena”, “pedala com una
nena” i “marca un gol com una
nena”. I el quart, “locuta com
una nena”, en què podem re-
transmetre els altres reptes en di-
recte des d’una tribuna de prem-
sa i en llenguatge no sexista.

L’última escena és la d’una ha-
bitació d’un o una adolescent que
admira i somia a emular les seves
referents esportives. Segueix les
competicions en dues tauletes di-
gitals i té les parets plenes de
pòsters: Jéssica Vall, Sarai Gascón,
Aina Florenza, Txell Alarcón, Itziar
Llobet, Mapi León, Ona Vegué o
Kaba Gassama, que en la presen-
tació de l’exposició va denunciar
que de petita li deien “homenot”. 

“Amb el temps, entens que no
has d’escoltar la gent, sinó fer el
teu camí i ja està”, defensava Gas-
sama. I el camí és jugar, patir,
gaudir, superar-se i competir
com una nena. El que mai hau-
ria d’haver estat un retret és per
fi un motiu d’orgull. Tant de bo
algun dia exposicions com aques-
ta, tan ben cuidada i reivindica-
tiva, ja no siguin imprescindibles.

Toni Delgado
BARCELONA

L’orgulldejugarcomunanena
» Una exposició mostra les barreres que pateix l’esport femení i reclama la igualtat d’oportunitats 

» ‘Jugo com una nena!’ es podrà viure i visitar al Palau Robert fins al pròxim 25 de setembre

Emular la waterpolista Maica Garcia, sis cops campiona de l’Eurolliga, és un dels reptes. Foto: Toni Delgado
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En aquesta obra coneixerem històries re-
als, crims molt antics que ens han arribat
a través de cançons que hem après des
de petits. Perquè la vida del malvat reviu
generació rere generació i la gent el re-
corda i el canta. Fusionant melodies
populars i música electrònica, avui tam-
bé ho farem, i ens mirarem al mirall.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Estimadíssims malvats
Companyia Teatre Nu

Olivia Rodrigo és el nou fenomen musi-
cal entre adolescents i joves d’arreu del
món. Després del seu exitós àlbum de de-
but, Sour (2021), aquesta cantant esta-
tunidenca de només 20 anys ha publicat
Guts, un segon disc on torna a obrir-se en
canal i demostra que ha millorat la seva
capacitat expressiva i musical. Alguns la
veuen com la nova Taylor Swift.

Música

Després de mudar-se amb la seva parella
a una nova llar, la Mila s’adona que la seva
pèrdua de desig es troba en ella mateixa.
A partir d’aquí, comença un viatge en què
revisita experiències de la seva infància i
adolescència amb l’esperança de recon-
ciliar-se amb el seu cos. La pel·lícula de la
barcelonina Elena Martín ha guanyat el
premi a millor pel·lícula europea a Canes.

Pelis i sèries

Creatura
Elena Martín

Guts
Olivia Rodrigo

La Mercè 2023
Ja està en marxa el compte enrere per a les festes de la
Mercè. La Festa Major de Barcelona arrencarà el pròxim

22 de setembre amb un pregó envoltat de polèmica, des-
prés que diverses entitats LGTBI hagin acusat la pregone-
ra, Najat El Hachmi, de trànsfoba. Més enllà d’això, la Mer-

cè 2023 tornarà a ser un “festival de festivals”, ja que in-
clourà el festival Mercè Arts de Carrer, Barcelona Acció

Musical i Acció Cultura Viva, entre altres propostes. Tam-
poc hi faltaran els concerts i les mostres de cultura popu-

lar, senyes d’identitat de la festa grossa barcelonina.

Ú R S U L A  I  Q U I MQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Remei té més de 40 anys, està casa-
da i té un fill, i treballa moltes hores. La
seva germana Marga, una mica més jove,
és tot el contrari: soltera i sense cap pro-
jecte vital ni professional que la lligui. I
la mare de totes dues, l’Erne, ja fa més de
quinze anys que va instal·lar-se a Itàlia i
ha construït una vida nova allà. Però to-
tes tres hauran d’aprendre a entendre’s.

Llibres

A casa teníem un himne
Maria Climent

|NBA 2K24
Els amants del bàsquet estan d’enhorabona: ja és aquí NBA 2K24, la nova edició del
videojoc de la millor lliga del món. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Viuen línia

Úrsula Corbero (Sant Pere de Vilamajor,
1989) i Quim Gutiérrez (Barcelona,

1981) donen vida a Rosa Peral i Albert
López, els autors del crim de la Guàrdia

Urbana, a El cuerpo en llamas, la sèrie
que Netflix va estrenar el 8 de setembre.
Des que es va anunciar, ara fa més d’un
any, la sèrie havia generat una expecta-
ció màxima, ja que el cas que narra és

un dels més sonats de l’última dècada. I
potser per això hi ha qui n’esperava

més, perquè la realitat supera la ficció.
Ara bé, també hi ha molts espectadors
que han al·lucinat amb la sèrie i n’han

quedat absolutament enganxats. Sigui
com sigui, està sent un èxit i tothom co-

incideix a destacar les interpretacions
que fan tant Corberó com Gutiérrez.

Famosos

Les seves exitoses carreres d’actors
Tots dos fa anys que són habituals de les pantalles

Protagonitzar ‘El cuerpo en llamas’
La sèrie de Netflix sobre el mediàtic crim de la Guàrdia Urbana

Bé o malament, tothom en parla
Hi ha qui ha al·lucinat amb la sèrie i qui n’ha quedat decebut
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

BENESTAR

La falta de coneixements, l’ansietat o la manca de cuidadors
són els responsables de moltes visites recurrents

RECONSULTES

ANSIETAT

SATURACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT EMOCIONAL
Un clàssic de la salut pública és que el servei d’Urgències està
contínuament col·lapsat. I gairebé sempre és per culpa de pa-
cients que no haurien de ser allà, segons expliquen els metges.
Ara, un estudi liderat per l’Hospital Universitari de Bellvitge i l’I-
DIBELL ha examinat acuradament aquest fenomen i ha deter-
minat que el benestar emocional i social està directament rela-
cionat amb els casos de pacients que van a Urgències i hi tor-
nen al cap de trenta dies. La conclusió és que factors com l’anal-
fabetisme, l’ansietat o la manca de cuidadors multipliquen les
visites a Urgències i contribueixen indirectament a col·lapsar-
les. La recerca s’ha basat en les dades recollides de més de quin-
ze mil pacients atesos a l’Hospital de Bellvitge. 

Altres factors associats a una freqüència més alta a les recon-
sultes al servei d’Urgències després d’una alta hospitalària són
la incontinència, la inestabilitat hemodinàmica, el risc d’hemor-
ràgia, l’edat avançada, la por incontrolada o el deteriorament de
funcions cognitives. Una atenció personalitzada d’aquests casos
es podria traduir en una reducció de les visites a Urgències, se-
gons expressen els investigadors.   

L’ansietat col·lapsa les Urgències

El benestar emocional està directament relacionat amb
els casos de pacients que repeteixen visites a Urgències 

Les claus

La incontinència, el risc d’hemorràgia o l’edat avançada 
són altres factors que també generen moltes reconsultes  

Identificar els pacients més habituals permetria oferir-los
un servei més acurat i descongestionar els hospitals
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